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Wat is de geschiedenis van de site? 

Bij afloop van Wereldoorlog I bleef een grote hoeveelheid Duitse munitie achter op Belgisch 
grondgebied. Het opslagen en vernietigen van deze munitie – sommige depots lagen in het midden 
van woongebied – bleek een moeilijke onderneming. Al snel werd richting zee gekeken als alternatief. 
De Paardenmarkt, een zandbank ter hoogte van Knokke, werd als meest geschikte locatie gekozen, 
aangezien de geringe afstand tot de kust het transport vergemakkelijkte en de munitie waarschijnlijk 
zou wegzakken in het slib en zo weinig gevaar zou geven voor bv. vissers. In 1920 startte het transport. 
Tijdens de Tweede Wereldoorlog werden de archieven waarin deze activiteiten beschreven zijn 
vernield of in beslag genomen, waardoor de munitiestortplaats al snel in de vergetelheid verdween. 

Tijdens de uitbreiding van de haven van Zeebrugge in 1971 werden door een baggerfirma een grote 
hoeveelheid obussen opgemerkt op de zeebodem: één derde toxisch (met stoffen zoals Clark en 
mosterdgas) en twee derde conventioneel (‘gewone’ munitie gevuld met springstof). Duikers van de 
marine bevestigden deze observatie en een vis- en ankerverbod werd ingesteld (en tot de dag van 
vandaag aangehouden).  

Verdere studies vonden pas plaats begin de jaren ’90, er waren immers plannen voor een jachthaven 
vlakbij de Paardenmarkt. Duikers observeerden dat door de aanleg van de strekdam van Zeebrugge, 
de site was beginnen ‘sedimenteren’, een groot deel van de munitie lag bedolven onder een laag slib. 
Via magnetometrisch onderzoek, waarbij met magneten naar het ijzer in de munitie gespeurd wordt, 
kon de munitiestortplaats worden afgelijnd als de vijfhoek van 3,03 km² die we vandaag kennen. De 
hoeveelheid munitie werd geschat op 35.000 ton. Dit cijfer werd gebaseerd op een getuigenis afgelegd 
door de zoon van een personeelslid werkzaam bij de firma die de munitie in zee dumpte. Deze schatte 
hoelang de werkzaamheden duurden en welke schepen werden gebruikt, waarbij het volume van het 
scheepsruim werd vermenigvuldigd met de duurtijd van de activiteiten. 

Wat zijn de concrete risico’s waar we op dit moment zicht op hebben? 

We identificeerden drie mogelijke manieren waarop men in contact kan komen met de stoffen in de 

munitie:  

- Via rechtstreeks contact met vervuild sediment of zeewater  

- Via opname in de voedselketen 

- Via contact met klonters yperiet of mosterdgas.  

Het risico op de eerste twee is zeer laag op dit moment, daarvoor zijn de concentraties die we tijdens 

onze jaarlijkse monitoringcampagnes meten te laag en er wordt niet lokaal gevist. Mosterdgas ten 

slotte kan bij de temperaturen in de Noordzee een pasta vormen die kan aanspoelen op het strand. 

Dit is nog nooit geobserveerd aan onze kust. Het risico is dan ook - zolang de munitie begraven ligt – 

onbestaande. De klonters kunnen immers niet ontsnappen, als ze al aanwezig zouden zijn.  

Ten slotte is er ook het effect van explosies. Op basis van historisch onderzoek kunnen we afleiden 

dat de munitie niet geladen was bij de storting, dit zou anders een zeer gevaarlijke onderneming zijn 

geweest. De scenario’s waarbij er toch een ontploffing zou plaatsvinden, zijn beperkt en 

onwaarschijnlijk. Eén van de studies in het verleden gaf aan dat er buiten een radius van 1,5 km weinig 

risico’s zijn en dat was reeds een conservatieve schatting. De Koninklijke Militaire School voert hier op 

dit moment verder onderzoek naar uit, tegen 2024 weten we hier meer over. 

 

 



Wat is de impact op de haven van Zeebrugge? 

We zien op dit moment weinig risico’s voor de havenactiviteiten. Een ontploffing is sowieso 

onwaarschijnlijk en de meest pessimistische schattingen verwachten, gezien de afstand tussen de 

haven en de Paardenmarkt, geen schade ten gevolge van de drukgolf. Met de huidig gemeten 

concentraties is een effect van lekkende polluenten op de havenactiviteiten ook onbestaand. 

Waarom is de munitie nog niet opgeruimd? 

Dat de munitie bedekt is door een sedimentlaag is een voordeel omdat lekkende polluenten zo 

begraven worden, maar opruimactiviteiten worden er natuurlijk door bemoeilijkt. De meest 

optimistische schatting is dat één obus kan opgehaald worden op een halve dag tijd. Met een gewicht 

tussen 7 en 20 kg per obus en naar schatting 35.000 ton munitie op de Paardenmarkt kunnen we 

constateren dat een opruiming met de huidige technologieën vele honderden jaren zou duren, wat 

natuurlijk niet haalbaar is. De risico’s van een opruiming zijn hierbij nog niet in rekening gebracht: de 

kans op incidenten waarbij de roestige munitie uit elkaar valt en alle polluenten in één klap vrijkomen 

in plaats van verspreid over vele jaren is reëel. De huidige metingen wijzen op hele lage concentraties 

aan het oppervlak. Hoe dichter bij de munitie, hoe meer deze waarden zullen stijgen. Wanneer dit 

sediment wordt verstoord bij bv. berging, zullen deze polluenten in het sediment versneld vrijkomen. 

Omwille van al die overwegingen, is tot nu toe besloten om de munitie te laten liggen, uiteraard op 

voorwaarde dat de concentraties van polluenten regelmatig worden opgevolgd. Dit gebeurt in nauwe 

samenspraak met alle betrokken wetenschappers en bevoegde diensten (Dienst Marien Milieu, KBIN, 

Defensie). Dit beleid wordt de komende jaren op basis van de nieuwe studies opnieuw tegen het licht 

gehouden, maar een opruiming lijkt op dit moment alvast onwaarschijnlijk. 

Wat is het verwachte effect op toerisme? 

We beklemtonen dat er op basis van de huidige gegevens geen enkel risico is voor strandgangers of 

recreanten op zee. De concentraties in het zeewater vlak boven de site zijn verwaarloosbaar laag voor 

alle op de Paardenmarkt aanwezige stoffen, dus strandgangers en zwemmers hebben niets te vrezen. 

Ook voor recreatieve scheepvaarders die op en rond de site varen is er geen risico, zolang ze het 

verbod op bodemberoering (ankeren, bodemberoerende visserijtechnieken en zandwinning) 

respecteren.   

Waarom wordt dit nu pas ondernomen? De stortplaats ligt er al 100 jaar. 

Het is zeker niet zo dat er de voorbije jaren niets ondernomen werd. Veel tijd en informatie gingen 

natuurlijk verloren door de inbeslagname en vernietiging van de archieven van Defensie tijdens de 

Eerste Wereldoorlog, waardoor het 50 jaar duurde voordat we überhaupt van het bestaan en de 

ligging van deze munitiestortplaats wisten. Sindsdien is er een verbod op bodemberoerende 

activiteiten, zoals bv. ankeren en zandontginning, en werd met de beperkte technieken van die tijd de 

begrenzing van de munitiestortplaats bepaald. Sinds 1995 zijn de minister van Noordzee en DG 

Leefmilieu bevoegd voor de Paardenmarkt en werden verschillende studies uitgevoerd, waardoor we 

kunnen zeggen dat op korte termijn het risico voor de volksgezondheid zeer laag is.   

Wat wordt er bedoeld met ‘concentraties die een impact op het milieu kunnen hebben’? 

Het is een moeilijke opgave om te bepalen in welke mate een hoeveelheid schadelijke stoffen een 

impact op het milieu zal hebben. De cijfers waar wij over beschikken zijn gebaseerd op experimenten 

met watervlo in zoet water. Om een inschatting te kunnen maken van de impact op het milieu van de 

geobserveerde concentraties, dienen de resultaten eerst omgerekend te worden naar zout water en 

vervolgens naar het sediment (de afzetting van de schadelijke stoffen in het zeewater). Hierdoor is het 



dus moeilijk te concluderen wat de exacte effecten op het marien milieu zullen zijn, maar het geeft 

wel een aanwijzing wanneer een effect verwacht kan worden. 

We zullen deze onzekerheid aanpakken op twee manieren. We gaan de komende maanden een studie 

bestellen die de ecotoxiciteit van het Paardenmarkt-sediment rechtstreeks zal bestuderen, zodat we 

het effect van de gemeten concentraties rechtstreeks kunnen observeren. Een actualisering van de 

normen voor het TNT-afbraakproduct waarvan de hoge concentraties werden geobserveerd staat 

gepland voor 2023. Hopelijk kunnen we op basis van deze studies meer uitspraken doen over de 

mogelijke gevolgen voor het milieu. 

Hoeveel en welke waarnemingen werden er verricht, wanneer en welke resultaten kwamen naar 
boven? 

De Paardenmarktsite wordt sedert de jaren ‘90 van de vorige eeuw opgevolgd via een “early warning 
systeem”. Hierbij werd geopteerd voor een multidisciplinaire aanpak waarbij universiteiten en 
bedrijven werden betrokken. Er wordt onder andere werk gemaakt van het in kaart brengen van de 
stortplaats via diverse geofysische technieken (o.a. topografische studies en studies i.v.m. het 
verzanden/ontzanden van de stortplaats), het inschatten van de mogelijke gevaren via 
veiligheidsstudies, het gedrag van mogelijke chemische polluenten in zeewater, biomonitoring 
enzovoort. Daarnaast wordt er jaarlijks gemonitord via staalnamen en analyses. Tot nu toe werden in 
dit kader 658 plaatsen bemonsterd en geanalyseerd. Hierbij evolueerde de locatie van willekeurig naar 
“doelgericht”, rekening houdend met de toenemende kennis van de stortplaats.  

Tijdens de laatste monitoringcampagne werden, door een verhoogde gevoeligheid van de 

monitoringstechnieken op alle locaties, sporen van TNT en zijn afbraakproducten aangetoond. 

Concentraties van de oorlogsagentia zoals mosterdgas en Clark vielen onder de detectielimiet, in 

tegenstelling tot de twee monitoringscampagnes ervoor. De gemeten concentraties liggen ver onder 

de maximale toegestane concentraties voor de volksgezondheid. Wat betreft de impact op het milieu 

liggen de gemeten concentraties in de buurt van de concentraties die een impact op het milieu zouden 

kunnen hebben, maar deze impact beperkt zich tot de gecontamineerde sedimenten en is zeer lokaal. 

Welke mogelijke risico's zijn verbonden aan de aanwezigheid van deze schadelijke stoffen voor de mens 
/ het mariene milieu?  

Er bestaat bijna geen informatie in het archief over de munitie die op de Paardenmarkt gestort werd.  

Tot nu toe is er dus weinig of niets geweten van de aard van de munitie die ter hoogte van de 

Paardenmarkt werd gestort. Naar schatting zou het om 35.000 ton gaan, waarbij naast chemische 

munitie, al dan niet ook conventionele munitie werd gestort. Op basis van de gegevens die 

beschikbaar zijn uit de terrestrisch teruggevonden munitie en zijn samenstelling, en enkele van de 

eerder geciteerde studies, vormt de aanwezigheid van TNT en zijn afbraakproducten,  mosterdgas en 

arseenverbindingen een mogelijk gevaar voor de mens en/of het milieu, indien deze in voldoende 

grote concentraties zouden vrijkomen. Tot nu toe is relatief weinig gekend over het gedrag van deze 

stoffen in zeewater. 

TNT en zijn afbraakproducten zijn ecotoxisch en houden, gezien de aanwezige hoeveelheden, mogelijk 

een gevaar in voor het mariene milieu. De afbraak in zeewater gebeurt echter vrij snel, zoals werd 

aangetoond in een evaluatie van de houdbaarheid van stalen, zelfs indien aangerijkt met TNT ver 

boven de waarden die nu worden geobserveerd. De stoffen zijn grotendeels verdwenen na 2 maanden 

in de koelkast. Het klinkt misschien vreemd, maar het detecteren van TNT is eigenlijk geruststellend. 



Op die manier kan de site immers effectief worden opgevolgd lang voor de gemeten concentraties 

problematisch worden Mosterdgas (Yperiet) blijft over vele decennia zijn gevaarlijke eigenschappen 

behouden. Dit is het geval voor verdikt mosterdgas dat klonters kan vormen met extreem gevaarlijke 

eigenschappen (o.a. ernstige brandwonden bij aanraking) en voor de arseenverbindingen (Clark 1 & 

2) die zich omzetten tot zeer giftige organische en anorganische arseenverbindingen, die kunnen bio-

accumuleren.  

 


